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Mobilitzacions en
favor de la
llibertat pels
jutjats de
l’operació Estany
� Girona. La Plataforma
Aturem la Guerra anun-
cia més mobilitzacions
per demanar la llibertat
dels quatre detinguts
que encara queden a la
presó un mes i mig des-
prés del judici per
l’anomenada operació
Estany. El col·lectiu no
entén la lentitud de
l’Audiencia Nacional a
l’hora de prendre una
decisió i considera in-
suficient l’alliberament
de Mohammed Nebbar
i qualifica d’intolerable
que el jutge allargui la
situació de presó pre-
ventiva per a la resta
d’acusats que s’hi tro-
ben. Aturem la Guerra
insisteix en un comuni-
cat emès ahir sobre la
inconsistència de les
acusacions formulades
pel fiscal. Per aquests
motius, la Plataforma
reprendrà les mobilit-
zacions en favor de la
llibertat dels detinguts
fins al dia que l’Au-
diencia Nacional emeti
la sentència. Fins lla-
vors, el col·lectiu es
concentrarà cada dijous
a dos quarts de nou del
vespre, a partir
d’aquesta setmana, da-
vant dels jutjats de Gi-
rona. / Q.F.

Una noia de 19
anys denuncia
vuit anys després
que van abusar
d’ella
� Barcelona. Una noia de
Barcelona de 19 anys
va denunciar davant
dels Mossos d’Esqua-
dra que el seu avi, un
veí de Llagostera, havia
abusat d’ella vuit anys
enrere, segons la cade-
na SER. La jove va de-
cidir explicar-ho tot fa
una setmana. L’home,
de 71 anys, li feia d’avi
perquè és el pare de la
parella de la seva mare.
Segons la denúncia de
la presumpta víctima,
un dia a Barcelona l’avi
se la va endur al lavabo
i, allà, la va obligar a
masturbar-lo. Després,
la va amenaçar perquè
no expliqués res. Ara,
la policia haurà d’in-
vestigar la veracitat
d’aquesta denúncia i
també comprovar si hi
ha hagut altres abusos o
altres possibles vícti-
mes. / EL PUNT

� Ja ha paït la seva
marxa forçada d’Inte-
rior?

–«No és una marxa for-
çada. Les legislatures en
un país democràtic tenen
una durada i un cop passa-
da aquesta durada tots pas-
sem a ser zero.»

–Se sent còmoda amb
aquesta nova responsa-
bilitat?

–«Trobo que fa servir
una terminologia especial,
perquè no sé si el que es
busca d’un conseller o una
consellera és que se senti
còmode. El que s’ha de
buscar d’un conseller o
d’una consellera és que
formi un bon equip, que
tingui projectes clars i que
acabi el mandat havent mi-
llorat la prestació d’un ser-
vei públic.»

–I amb el govern de
Montilla s’hi sent tan
còmoda com amb el de
Maragall?

–«És un govern dife-
rent, sobretot quant al seu
funcionament quotidià.
Però igual quant als seus
objectius: intensificar tant
com puguem l’autogovern
i demostrar que l’autogo-
vern és útil i és millor per
gestionar els serveis pú-
blics. Aquest és l’objectiu
que uneix les tres forces
que formen el govern.»

–Tenint en compte
que vostè pertany al sec-
tor més catalanista del
PSC, no li resulta incò-
mode haver d’acceptar
que és consellera d’un
president que va dir
obertament i reiterada-
ment que el seu govern
defugia dels debats
identitaris?

–«Quan es governa la
Generalitat de Catalunya,
cada cosa que es fa, cada
decisió que es pren, es fa
en benefici de Catalunya,
perquè les coses vagin mi-
llor i perquè Catalunya en
sigui un referent. I em
sembla que això va en la lí-
nia del catalanisme polític
que molt abans que jo han
defensat i que jo he defen-
sat durant molt de temps.»

–Però vostè sap que hi
ha decisions que tenen
una projecció identitària
més compromesa que
d’altres.

–«Sí, i li’n posaré un ex-

emple: la primera de les
lleis que aquest departa-
ment ha portat al nou go-
vern és la que regula una
part del Codi Civil, que és
un acte de reivindicació
clara del que han estat els
drets històrics de Catalu-
nya com són la llengua, la
cultura i l’existència
d’usatges, constitucions i
drets propis que han per-
sistit al llarg del temps.»

–Quins objectius s’ha
proposat al capdavant
de la nova conselleria?

–«Bàsicament que es
torni a veure la Justícia
com un servei públic i so-
cial de primera magni-
tud.»

–No es veu com un

servei públic?
–«Jo crec que quan es

parla de la millora dels ser-
veis públics un pensa sem-
pre en sanitat, en ensenya-
ment i darrerament també
en seguretat, però gairebé
mai no es pensa en justícia.
Hem de ser capaços de
transmetre que des de Jus-
tícia es fa un servei de ca-
ràcter social impressio-
nant, com per exemple els
recursos que prestem en
matèria de justícia gratuïta
per a la gent amb menys
recursos. Posarem èmfasi
en totes aquelles iniciati-
ves de caràcter social per-
què es puguin complir re-
solucions judicials per evi-
tar efectes col·laterals so-

bre menors i formularem
propostes en matèria de
mediació i resolució alter-
nativa de conflictes.»

–Què cal canviar de la
política penitenciària
per convertir les presons
en autèntics espais de
reeducació i resocialitza-
ció per evitar la reinci-
dència, que cada vegada
més està a l’ordre del
dia?

–«La política peniten-
ciària d’un país és una po-
lítica de seguretat. Com
més bé es fa la reinserció
hi ha menys reincidència i,
per tant, es fa més segura
la sortida d’un intern que
ja ha complert la condem-
na. Entre la cel·la i l’asfalt,

els interns han de fer un
procés reeducador dintre
de les presons.»

–Les noves presons
projectades pel pla
d’equipaments peniten-
ciaris resoldran real-
ment els problemes de
massificació que hi ha
actualment?

–«El pla arriba tard i si
s’hagués aprovat fa deu
anys, segurament no hau-
ríem arribat als límits
d’ara. El cas és que era un
pla necessari, que s’ha fet
bé, amb acord amb els mu-
nicipis, i que efectivament
ha de contribuir a millorar
les condicions dels interns
i també dels funcionaris i
treballadors dels centres
penitenciaris.»

–En els darrers anys
s’han aprovat modifica-
cions del Codi Penal que
el que han fet és endurir
moltes penes i contri-
buir, per tant, a la mas-
sificació de les presons.

–«La policia i el món de
la judicatura apliquen la
llei, no la fan. Qui fa les
lleis són els representants
públics seguint les reco-
manacions dels ciutadans.
La darrera reforma crec
que està en la línia del que
la gent demana, com ara
incrementar els càstigs als
conductors temeraris i el
crim organitzat.»

–Preveu fer alguna
modificació al projecte
de la Ciutat de la Justí-
cia, com ara ubicar-hi
l’Audiència de Barcelo-
na, que és el que recla-
men molts advocats?

–«La concentració de
tot és impossible i, per
tant, a la Ciutat de la Justí-
cia hi haurà molts òrgans
judicials, però d’altres es
mantindran en edificis que
ja utilitzem. Això passa en
totes les ciutats del món.»

–L’ús i el coneixement
del català continua sent
absolutament residual a
Justícia. I el nou Estatut
no hi ajuda gaire.

–«Cada vegada menys.
Tenim alguns jutjats que
emeten un 90% de les sen-
tències en català. El que
hem de fer és posar suports
a qui els necessiti i tractar
el tema com un procés més
de normalització lingüísti-
ca, com es va fer per exem-
ple a Educació.»

Montserrat Tura ha girat full de la seva etapa de consellera d’Interior –la seva debilitat– i s’ha submergit en la nova
responsabilitat al capdavant de Justícia, afrontant com a repte que les presons siguin realment espais de reeducació

«La política penitenciària d’un país és
una política de seguretat»

Montserrat Tura i Camafreita. CONSELLERA DE JUSTÍCIA

JOSEP M. FLORES / Barcelona

� Quan Montserrat Tura va ser conse-
llera d’Interior, des de desembre del
2003 fins després de les eleccions del
novembre passat, va visitar desenes de
comissaries dels Mossos en dies fes-
tius i hores intempestives. Fins i tot va
fer una ruta de nit per visitar prostíbuls
a la zona de l’Alt Empordà i es va pas-

sejar d’incògnit pel barri de Sant Cos-
me, al Prat, poc abans de fer-se efectiu
el desplegament de la policia autonò-
mica en aquest municipi, el novembre
passat. Des que és a Justícia, ja s’ha es-
trenat. La nit de Nadal, Montserrat Tu-
ra va sopar a la presó Model, amb tre-
balladors i funcionaris. / ANDREU PUIG

La nit de Nadal, a la Model


